
 

 

 

Rozhovor – Elina Haapaniemi 

 

1)P ani  Haapaniemi ,  ako  hodnot í te  našu  k lubovú  výstavu  na  Hotel i  F arma?  

Samotná  výs t ava  bolo  vyn ika j úco  pr ipr avená  a  vše tko  preb ieha lo  v  nap ros tom 

por i adku .  Zo  s t rany výboru  bolo  o  mňa  výborne  pos t ar ané .  S t r ávi l a  som deň 

v Prahe ,  k to rú  tak  veľmi  mi lu j em,  potom sme  sa  pr esunu l i  na  mies to  výs t avy.  

Ho te l  Fa rma  j e  ve ľmi  p r í j emným mies tom a  poskytu j e  vyn ika j úce  podmienky p re  

hos t í  ubytovaných so  psami .  Navyše ,  vyznačuje  s a  výborným j ed lom,  k to ré  mi  

veľmi  chu t i l o .   

Mies to  p re  kruh  však  nebo lo  práve  i deá lne  z  dôvodu  sk lonu  svahu ,  čo  s ťažova lo 

posúden ie  v  pohybe .  

 

2)  Navšt ív i l i  s t e  už  n i ekedy  predtým českú  republ iku ,  pr ípadne  posudzoval i  

s te  už  ni ekedy v  naše j  kraj ine?  

V  minulos t i  som už  Prahu  navš t í v i la  ako  t ur i s ta ,  zúčas tn i la  som sa  t ak t i ež 

preds t aven ia  v  Opere .  P red  Výs tavou  KPP som už  posudzova la  na  k lubovkách 

pre  plemená Br i ard  a  Newfounfdl and .   

3)  Ako  by s t e  sa  vyjadri l i  ku  kva l i t e  posúdených  psov?  

Je  mi  ťažké  vyj adr i ť  s a  o  plemenách ,  kde  bo l  pr ih lá sený iba  j eden  pes .   

Fena  ka t a l ánskeho ovč iaka  z  Nórska  eš t e  nebola  hotová  p re  nas túpen ie  v  t r i ede  

o tvorenej .  J edná  s a  o  t yp ickú  preds tavi te ľku  p lemena ,  avšak  menš i eho vzras tu .  

Ver ím,  že  j e j  s r s ť  nadobudne  j edného  dňa  sp rávnu  kva l i tu ,  a l e  bude  to  i s t ý  čas  

t r vať ,  keďže  sa  j edná  o  dr sne j š i e  os rs teni e .  

Pyrenej ský  ovči ak  d lhosr s tý  z  t r i edy  šampiónov bol  pre  mňa  t ak  t rochu 

sk l aman ím.  Mal  dobrú  h lavu  a  výraz ,  po t r ebova l  by  však  lepš i e  proporc ie  

a  t ypi cke j š í  pohyb .  

Vete ránka  PO krá tkos rs t ého  bol a  ša rman tná  a  vo  vsku tku  dobre j  kond íc i i .  

Jednalo  sa  o  veľmi  t yp ickú  f enku ,  dobrú  preds t avi te ľku  p l emena  s  výbornou 

povahou.  

Pyrenej ské  mas t i ny  bo lo  vo  všeobecnos t i  dobrého typu  a  vykazo va l i  chyby čas té  

p r e  t o to  p lemeno!  Bo la  som veľ mi  r ada ,  že  som mala  možnosť  posúdi ť  oveľa  

väčš í  poče t  PM,  ako  som očakával a .  

Poteš i l  ma  vysoký počet  pr ih lá sených  pyrenej ských  hor ských  psov.  Bo la  možné  

vid ieť  dosť  veľké  va r i ác ie  v  t ype ,  čo  sa  však  s táva  v  súčasnos t i  už 

medziná rodnou  sku točnosťou.  Bolo  možné  v id ieť  n iekoľko  kva l i tných  j ed incov,  

avšak  vo  fenách bolo  sku točne  má lo  preds t avi t e l i ek  p l emena  správnej  veľkos t i  

a  kos t ry .  Za  spomenut ie  snáď s to j í  miern e  d lhš í  fo rmá t ,  čo  však  n i e  j e  z lé  pr e  

chov a  pre  t i e to  feny t reba  vybrať  sp rávnych  kryc í ch  psov.  V  pos l ednej  dobe  sa   



 

 

 

 

 

z  p lemena vyt r áca  veľkosť  a  hrúbka  kos t ry  a  chovat e l i a  by  ma l i  t i e to  v la s tnos t i  

u  nášho  p l emena  zachovať .  

Srsť  –  niekto r í  j ed inc i  bol i  až  zbytočne  šp inaví .  PHP j e  krá sne  p lemeno a  na  

výs t ave  by  ma l  byť  p redvedený č i s tý  (nemys l ím tým však ,  že  by  sa  ma l  p r ed  

výs t avou  kúpať)  a  s tá l e  môže  mať  sp rávnu  kva l i tu  s r s t i .  Ak má  p es  sp rávnu  s r s ť ,  

k to r á  j e  však  na  vrchu  šp inavá ,  šp ina  sa  dá  pohod lne  ods t ráni ť  vyčesaním.  Pre  

rozhodcu  j e  to  t ak  t rochu urážka ,  pokiaľ  j e  pes  šp inavý a  zapácha  a  n i e  j e  to  

práve  na jp r í j emnej š ie  posudzovať  zapáchajúceho psa  so  zacuchanou  s r s ťou.  

V  t omto  smere  j e  po t r ebné  ná j s ť  z l a tú  s t rednú  ces tu !  

Vys tavova te l i a  by  sa  t ak t iež  mo h l i  vi ac  zamerať  na  p redvedenie .  Rozhodca  má  

možnosť  v id i eť  psa  i ba  na  pár  minút ,  počas  k torých  by  sa  ma l  čo  na j l epš i e  

p r edviesť .  Vys tavova t e l i a  by  t ak t iež  ma l i  l epš i e  vedieť ,  ako  správne  ukázať  skus  

a  ch rup .  

4)  P oďme s i  teda  konkrétne jš ie  rozobrať  chyby  u  j ednot l i vých  predvedených 

plemien  . . .  

O ka t a l ánoch  č i  ovč i akoch  by  som ne rada  hovor i la ,  keďže  na  výs t avu  bol  

z  každého  p l emena  pr ih l ásený iba  j eden  j ed inec .  

Pyrenej ským mas t inom chýba l a  veľkosť ,  na  čo  by  s i  ma l i  dať  chova te l ia  pozor .  

Sku točným problémom b o l i  však  zadné  končat iny .  J edná  sa  s í ce  o  obrovské  

p lemeno ,  n ie  j e  t o  však  ž iadny kr ipe l .  Chova te l ia  by  sa  ma l i  zamerať  teda  na  

sp rávnu  veľkosť  a  hrúbku  kos t ry .  Veľký pozor  na  spodnú  čeľusť ,  k to rá  bo la  

v n iektorých  p r ípadoch  t ak  úzka ,  že  očné  zuby bol i  pr í l i š  b l í zko  k  ďasnám 

a  dos lova  sa  do  n ich  vrezáva l i .  

U  pyrenej ských  horských  psov by  som uví ta l a  väčš iu  j ednotnosť  v  t ype  

a  proporc iách ,  na  čo  j e  pot rebné  p l emeno  naďa le j  š t udovať ,  aby  sme  mohl i  

sp rávne  rozumieť  š tanda rdu .  V  minulos t i  bol i  p lemená  chované  na  i s t ý  úče l  

a  mal i  by  sme  to  r ešpektovať .  Krá tkonohý  t ažkopádny PHP by l en  ťažko  prež i l  

v horách ,  nemohol  by  ochraňovať  s tádo  pred  v lkmi  a  medveďmi .   

Samos ta tnou  kap i to lou  j e  h lava  pyrenejského  horského psa  –  zavr i te  s i  oč i  

a  pre jd i t e  mu  po  h l ave ,  p r echod  by  ma l  byť  h l adký a  p lynulý ,  bez  výrazného 

s topu  č i  i ných  hrbo lcov r esp .  zárubov.  Čumák b yť  s i l ný  a  sp rávne  vyp lnený,  

podobne  ako  pr i es to r  pod  očami .  

5)  Na  čo  by  sa  mal i  t eda  českí  chovate l i a  zamerať  na  základe  toho ,  čo  s te  

v ide l i  na  výstave?  

V  každej  generác i i  by  sa  ma l  chovat eľ  us i l ovať  o  z lepšeni e .  Chova teľ  by  ma l  byť  

dos t a točne  se lekt ívny a  chápať  sku točnosť ,  že  v  chove  by  ma l  využívať  i ba  

kva l i tných  j ed incov,  iba  tak to  sa  posun ie  ďale j .  Nezabúdaj t e  r e špektovať  

š tanda rd  –  nezamer i ava j te  sa  na  t o ,  čo  sa  páč i  vám,  a le  us i l u j te  s a  o  kva l i tných  



 

 

 

 

j ed incov,  čo  na j vi ac  s a  pr ib l i žu j úc ich  š tanda rdu .  

 

6)  Samozrejme ni e  s te  l en rozhodkyňou  pre  exter iér ,  a l e  takt iež  bývalou 

chovateľkou  pyrenej ských horských psov  vo  vaše j  CHS Aspenel la ,  kedy  s te  

sa  začal i  venovať  PHP? Skúste  nám pr ib l í ž iť  vášho  prvého pyrenejca 

a  pred s tavte  nám pros ím najúspešnej š í ch  jed incov  z  vášho chovu .  

Moj ím p rvým psom bo l  Ro t twei l e r .  PHP som sa  zača la  venovať  e š t e  v  mlados t i  

a  za  „obj avenie“  toh to  p lemena  ďakujem môj mu b ra tovi .  Môj  prvý  PHP 

pochádzal  zo  s lávnej  CHS Fontenay a  pr i š ie l  k  nám deň  po tom,  ako ,  bohužiaľ ,  

zomre l a  legendárna  pani  Harper  Troi s  –  Fonta ines .  Tá to  f enka  bol a  p re  nás  

mi lovaným domác im maznáč ikom.  Môj  záuj em a  h lad  po  vedomos t iach  o  t omto  

úžasnom p lemene  ma  doviedol  k  tomu ,  že  som minula  vše tky  úspory  na  

ces tovan ie ,  počas  k to ré ho  som navš t evova la  chovat eľov.  Impo r tova la  som t eda  

PHP Carabae  Cougar  ( z í ska l  t i tu l  Nordi c  CH. )  od  môj ho men tora ,  k torým sa  s ta la  

pani  Brenda  Judson.  Neskôr  pr ibudla  f enka  T udwick Ol ina  (CH. ) .  T í to  PHP sa  

s ta l i  r odičmi  môjho p rvého  vrhu.  Hneď ako  som doš tudova l a ,  zača l a  som 

pracovať  v  Angl icku ,  kde  ma  sprevádzal  môj  pes  Cougar .  Tu  som s i  zadováži l a  

f enu  Carabae  Singing  t he  Blues  a t  Aspenel la  a  eš te  j ednu  fenu  z  t e j to  

chovat eľske j  s tan i ce .  Počas  môj ho  pobytu  v  Angl i cku  som veľmi  t úž i l a  po  f ene  

CH.  Pyrhaven  Victor ia ,  k to rú  som sa  rozhod la  kúpi ť ,  bol a  však  p redaná  do  

Japonska .  Po  krá tkom čase  mi  však  j e j  chova t eľ  ponúkol  ma tku  spomínanej  f eny,  

CH.  Pyrhaven  Ul t ra  –  Vires ,  čo  ma  veľmi  pot e š i l o .  Bola  vyn ika j úcou  ma tkou 

a  okrem iného  mi  da la  moju  sve tovú  v íťazku  Aspene l l a  D´Rosinan te  a  CH.  

Apsenel la  Chateau  d ´Yquem,  čo  bol  zr e j me  na j lepš í  PHP,  akého  som odchoval a  

–  vysoký,  e l egantný  s  krásnou  h lavou .  Ďa le j  by  som rada  spomenula  br a ta  

a  se s t ru  CH.  Aspenel la  Fe rgus  a  CH.  Aspene l l a  Fant asy  a  mnoho iných úžasných 

PHP . . .  

7)  Súhlas í t e  s  názorom ,  že  benevolentnosť pr i  posudzovaní  má  negat ívny 

vplyv  na  chov?  

Musíme  s i  v  prvom rade  uvedomiť ,  že  n i e  každý pes  j e  výborný j ed inec .  Známky,  

k to ré  psy  z í skavaj ú  na  výs t avách  sú  ods tupňované  a  t en to  sys t ém by ma l  byť  

apl ikovaný v  praxi .  Viac  sa  dočí t a t e  v  nas ledujúce j  o tázke .  

8)  Keď sa  pozr ieme  na výs l edkové  l i s t iny  z  výs tav  v  súčasnost i ,  drvivá  

väčš ina  zadaných  známok je  výborná,  nemysl í t e  s i ,  že  vys tavovate l i a  sa  

takýmto  spôsobom nauči l i  považovať  známku VD za  z lý  výs l edok  a  D  za  

katastrofu?   

Každý vys t avovat eľ  by  s i  ma l  ná j sť  čas  a  preč í t ať  s i ,  čo  j ednot l i vé  známky  

znamenaj ú .  Pes  so  známkou  výborná  j e  veľmi  dobrým preds tavi t e ľom pl emena  

s  malými  chybami .  J ed ince ,  k to rý  z í ska  známku  VD,  je  s t á le  dobrým 

preds t avi te ľom p lemena ,  a le  má vid i te ľne j š ie  vady ako  pes  ocenený známkou  

výborná .  Známka  dobrý  znamená ,  že  pes  j e  s tá le  v  t ype ,  avšak  vykazu j e  vady  



 

 

 

 

t ýka j úce  sa  h lavy,  oč í ,  výrazu ,  a lebo napr .  pohybu .  Známku  dos t a točný zadávam 

j ed incovi ,  k to rý  vykazu je  dosť  vážne  vady a  nie  pr áve  na j l epš i eho t ypu .   

 

Nezabúdaj me  však ,  že  š tanda rd  popi suj e  t ak t i ež  množs tvo  vád  znamenajúc ich  

d i skva l i f i kác iu .   

 

 

9)  Aký  j e  váš  názor  na  príbuzenskú pl emeni tbu?  

Pr íbuzenská  p l emen i tba  j e  p re  t ých ,  čo  poznajú  vše tkých  psov v  j ednot l i vých 

gene rác i ách ,  i ch  nedos t a tky  a  prednos t i .  J a  osobne  pref eru j em me tódu  

„ l i nebreeding“  (vo  v šeobecnos t i  me tóda,  p r i  k tore j  dochádza  ku  k r í ženiu  

j ed incov ,  k torý  sú  s íce  pr íbuzní ,  avšak  n i e  na  b l í z ke j  ú rovni  –  napr . :  b ratranec 

+ ses te rn ica ,  p raot ec  +  vnučka  –  pozn .  p rek ladate ľa ) .  J e  mi  j a sné ,  že  nad  

t akými to  spôsobmi  chovu  sa  dnes  mnoho ľud í  i ba  zamrač í ,  avšak  j a  by  som l en  

veľmi  ťažko  nazýva l a  chovom spojen ie  dvoch  nepr íbuzných j ed incov.  Takže  

osobne  p ref eru j em se l ekt ívny l i nebreed ing  s  pr imiešaním novej  krv i .   

10)  Čo  by  s t e  na  záver  zaže la l i  č l enom KPP?  

Všetkým č l enom KPP že lám čo  na j v iac  š ťas t ia  s  nádhernými  pyrenej skými  

p lemenami .   

 
 


